
‘Soms moet je zeggen: laat die plantjes gaan’ 
 
Onderwerp essay planologie voor 2024 
Op 13 februari 2024 stond er in de Stentor een interview met Arnout Jaspers over de 
stikstofproblematiek (zie de bijlage bij deze essayopdracht) en hoe we dit volgens hem het beste 
kunnen oplossen. Hij is de auteur van het boek “De Stikstoffuik”. Een van zijn stellingen in het 
artikel is dat we in Nederland ook een andere natuur in kunnen nastreven in plaats van alle 
stikstofgevoelige natuur te willen behouden. Een prikkelende stelling wat mij betreft, een mooi 
onderwerp voor een essay! 
 
Want de stikstofproblematiek is een actueel in de huidige ruimtelijke ordening. Het frustreert veel 
ruimtelijke ontwikkelingen en laat zien dat we de verschillende wensen vanuit de samenleving 
steeds moelijker gecombineerd krijgen. We willen tegelijkertijd de natuur beschermen, maar ook 
voldoende woningen bouwen om de woningmarktcrisis te lijf te gaan. Dat laatste lukt maar 
moeizaam binnen de bebouwde kom en ook daar heeft het toevoegen van woningen vaak een 
effect op Natura 2000. En dan hebben we het nog niet eens over ruimtewensen op het gebied 
van economie, duurzame energie of recreatie. De sleutel ligt volgens sommigen bij ons 
landbouwsysteem. Dat moet veranderen om zo meer stikstofruimte te creëren. De vraag is 
echter of je dit aan de individuele boer kunt vragen. Die doet immers precies wat wij van hem 
hebben gevraagd: voldoende voedsel produceren tegen een redelijke prijs.   
 
De stikstofproblematiek laat ook goed zien hoe de proceskant van de ruimtelijke ordening werkt. 
In onze democratische rechtsstaat zijn besluiten van de overheid juridisch aanvechtbaar. En dat 
doen we steeds vaker. Veel besluiten over de ruimtelijke ordening komen daarom bij de rechter 
terecht. Omdat (groepen) mensen een andere opvatting hebben over wat “goede ruimtelijke 
ordening” is en opkomen voor bijvoorbeeld de belangen van natuur of klimaat. Maar ook omdat 
individuele belangen van inwoners worden geschaad. Dat leidt tot lange procedures en dus een 
lange doorlooptijd van projecten, als ze al überhaupt van de grond komen.  
 
Onze politiek (eigenlijk dus de samenleving) is hierover verdeeld. Mochten we een nieuw 
kabinet krijgen, dan ligt er een stevige opgave voor de minister van ruimtelijke ordening. Wat 
zou jij hem/haar/hen adviseren? Hoe kunnen we de stikstofproblematiek doorbreken? Ligt de 
sleutel bij de landbouw of moeten we inderdaad gaan voor andere natuur?  
 
Wat is een essay? 
Wat is ook alweer een essay? Volgens de Wikapedia is een essay “een beschouwende 
prozatekst of een artikel voor krant en tijdschrift, waarin de schrijver op een wetenschappelijk 
verantwoorde wijze zijn persoonlijke visie geeft op hedendaagse verschijnselen, problemen of 
ontwikkelingen”. Dit biedt een helder kader lijkt me.  
 
Je schrijft een goed onderbouwd verhaal, bijvoorbeeld door gebruik te maken van de literatuur 
op www.planvanhuub.nl, waaruit ook duidelijk je eigen mening blijkt. Ik wil iets persoonlijks 
terugzien in het essay. Omvang van het essay is circa 10 à 15 pagina's, waarbij kwaliteit 
uiteraard voor kwantiteit gaat. Je moet minimaal 5 bronnen raadplegen, waarbij ik AI NIET als 
bron beschouw. Uiteraard ben je vrij om dit als hulpmiddel te gebruiken. 



Beantwoord in je essay in ieder geval de volgende vragen:  
• Wat houdt de stikstofproblematiek in? 
• Wat heeft dit te maken met ruimtelijke ordening? 
• Wat zijn volgens jou de belangrijkste ruimteclaims die we de komende jaren moeten 

honoreren? 
• Wat vind jij van de stelling dat we bepaalde natuurtypen die stikstof gevoelig zijn moeten 

opgeven? 
• Wat betekent dit vraagstuk voor jou als ecoloog? 
• Wat zie jij als mogelijke oplossingen om de stikstofcrisis te doorbreken? 
• Welk advies zou je een nieuwe minister meegeven? 

 
• INLEVEREN DIGITAAL: PLANVANHUUB@GMAIL.COM   
 
UITERLIJKE INLEVERDATUM: 19 april 2024 
 


